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lesnák, javaslatok közül azokat, amik 
saját hatáskörön belül megoldhatók még 
az országos intézkedések előtt elkezdik 
megvalósítani. Így számukra az a fel-
mérés a következő évekre mintegy 
munkaprogrammá válik. 

Harminc oktató véleménye 
A Természettudományi Karon — mint 

arról dr. Hevesi János docens dékán- ' 
helyettes tá jékoztatot t — a kérdéseket 
több csoportba osztották és közel 30 ok-
tatót kértek fel, hogy fej tsék ki ezek-
kel kapcsolatban véleményüket. Pél-
dául : a tanár és nem tanárszakos kép-
zésről a szakbizottságok nyilatkoznak; 
a szakmára nevelésről a szakmódszer-
tanosok: a felvételi rendszerről pedig 
olyan oktatók, ak ik évek óta felvéte-
fiztetnek. 

A kar két külön kiemelt feladatot is 
kapott . Részketesen elemezniük kell a 
különböző egyetem-típusokban folyó, 
trzonos jellegű szakmában történő kép-
zést. Kiemelt fe ladatuk az egyetemi ok-
ta tás személyi feltételeivel, ellátottsá-
gával, az oktatók kiválasztásával és az 
úgynevezett minőségi csere problémái-
val foglalkozni. Ez utóbbi témakörben 
annak lehetőségeit kellene körvonalaz-
niuk. hogyan lehet a gyakorlati szak-
embereket bevonni időről-időre az egye-
temi oktatásba, s hogyan lehetne az 
egyetemi oktatókat bekapcsolni a gya-
korlati munkába az üzemekben és ku-
tatómXézetekben. 

Egyetemisták az oktatásról 
. Az egyetem hallgatóinak az oktatás 
rendszerével kapcsolatos véleményét a 
KISZ-szervezet összegezi. Szalai István 
tanársegéd, a KISZ-bizottság tagja kö-
aölte. hogy anyagukat elsősorban koráb-
bi felméréseikre támaszkodva készítik 
e i mer t a most folyó választások ad ta 
feladatok miat t le kellett mondaniuk 
arról, hogy valamennyi kérdésben kér-
jék az alapszervezetek véleményét. Az 
egyetemistákat különösein ér intő t émák-
ról — mint például a hallgatóság túl-
terheltsége, önálló munkára nevelése — 
elbeszélgetnek az előzetes felmérések-
ben részt vett KISZ-vezetőkkel és az 
érdekvédelemmel foglalkozó hallgatók-
kal. Arról pedig, hogy egyetemi oktatá-
sunk hogyan készít elő az oktató, illet-
ve a nem tanár szakosokat a várható 
szakmai munkára , továbbá, hogy meg-
vannak-e a korszerű oktatás feltételei, 
a négy oktatói KISZ-alapszervezet ké-
szít részletes elemzést. Az anyagokat 
összegezés után a KISZ Egyetemi Bi-
zottsága megvitat ja, kiegészíti és úgy 
küldi tovább az egyetemi albizottság-
nak. 

összhangot teremteni 
Dr. Szántó Imre tanszékvezető egye-

temi tanár az egyetemi és főiskolai ok-
ta tás t felülvizsgáló bizottság tagjaként , 
A tanárképzés és szakképzés helyzete, 
strukturája és továbbfejlesztésének né-
hány kérdése a tudományegyetemnek 
bölcsészettudományi és természettudo-
mányi karain és a tanárképző főisko-
lán címmel készít tanulmányt . Szántó 
professzor, aki 16 évig tanított főisko-
lán, 5 évig az Egri Tanárképző Főiskola 
igazgatója volt s 1967. óta a JATE ok-
tatója. elmondta, hogy készülő tanul-
mányában a következő kérdésekkel fog-
lalkozik: 1. A középiskolai tanárképzés, 
különös tekintettel az egyetemeken fo-
lyó tanár és nem tanár szakos képzés 
összefüggéseire és problémáira. 2. Az 
altalános iskolai tanárképzés (a t anár -
képző főiskola, mint az általános isko-
lai pedagógusképzés modellje). 3. A 
képzett szakemberek elhelyezkedése. 

E7. utóbbi témákkal kapcsolatosan a 
tanulmány szerzője többek között meg-
állapít ja. hogy az egyetemeken képzett 
tanárjelöl tek huzamosabb idő óta mind-
máig két oktatási szinten, részben a 
középiskolákban, részben az általános 
iskolákban helyezkednek el. A két szint 
más igényeket támaszt az egyetemi kép-
zésben: mind szakmai, mind didaktikai 
vonalon olyan kettősséget támaszt, ami-
nek az egyetem nem tud maradékta -
lanul megfelelni. Az nem já rha tó út, 
hogy a tudományegyetemi tanárképzés 
vegye adottnak és megmásí thatat lannak 
a két szinten való képzést. Mind nyil-
vánvalóbbá válik, hogy nincs kellő össz-
hang az iskolák pedagógus igénye és a 
pedagógusképzés tervszámai között. 
Megnövekedett a képesítés nélküli pe-
dagógusok száma és a levelező tagoza-
ton képzettek száma. A növekvő pe-
dagógushiányban jelentős szerepet ját-
szik a pedagógus pályáról való elszi-
várgás is. aminek több összetevője van. 
Például biztosítanunk kellene, hogy az 
egyetemi szintű tanárképzés ténylege-
sen a középfokú tanintézetek pedagógus 
utánpót lását szolgálja; szűnjék meg 
vagy enyhüljön az egyetemi tanárkép-
zés mai tömegjellege. Ugyanakkor az 
általános iskola felső tagozatára való 
képzést teljesen és maradéktalanul át 
kell tenni a tanárképző főiskolára, ha 
szükseges eaek kapacitásának bővítésé-
vel is. Ugyanis a „kétsíkú" (az egye-
temi és főiskolai) tanárképzés integrá-
ciója nem időszerű. 

— Az oktatás rendszerének áttekin-
tésével kapcsolatos széles körű felmérő, 
krit ikai elemző munka májusban feje-
ződik be, októbertől a következtetések 
levonásának, a megoldások keresésének 
időszaka következik. 

SZABÓ MAGDOLNA 

Már nem 
egyetemisták 
de még 
KISZ-tagok 

Ha az egyetemi, főiskolai KISZ élet-
ről beszélünk, akkor szinte kivétel nél-
kül mindannyian a hallgatókra, az ő 
KISZ-munká juk ra gondolunk. Pedig 
már hagyománya van intézményeink-
ben az „idősebb" korosztály, az okta-
tói,, illetve dolgozói KlSZ-alapszerve-
zeteknek is. Nem ismert az sem, hogy 
tulajdonképpen miben áll egy ilyen 
alapszervezet munká ja , mennyiben ha-
sonlít vagy tér el a hallgatók KISZ-
munká já tó l? Erről kérdeztem meg dr. 
Hatvani László tanársegédet — TTK 
matematika—fizikus alapszervezetének 
t i tkárá t . 

Mindenekelőtt azt emelte ki, hogy 
az alapszervezet m u n k á j a oktató-neve-
lőcentrikus. Ezért t a r t j ák elsődleges 
célnak, hogy a hallgatói KlSZ-alap-
szervezetekkel minél szorosabb kapcso-
latot alakí tsanak ki. Koordinálni kí-
ván ják a f iatal oktatók oktató-nevelő-
m u n k á j á t azzal, hogy a patrónusi 
munkának közös platformot biztosíta-
nak, a tapasztalatokat megbeszélik és 
értékelik. Hasznos együttműködést kí-
vánnak kialakítani a pártszervezet és 
a KISZ oktatói alapszervezete között. 

— Milyen konkrét feladatai vannak 
az oktató KISZ-tagoknak? 

— A legfontosabb fe ladatnak •— 
hangsúlyozta dr. Hatvani László — a 
védnökségi munká t t a r t juk . Feltétle-
nül szükség van arra, hogy az évfo-
lyam patrónusok szinte kötelező jelleg-
gel kísérjék figyelemmel az évfolyam 
munkájá t . Hogy valóban tevékeny ré-
szesei legyenek évfolyamuk KISZ éle-
tének, részt vegyenek mind a tag-
gyűléseken, mind a társadalmi munká-
ban vagy évfolyam-esteken. Ehhez a 
tevékenységhez kapcsolódik a kollé-
giumi szobák patronálása is, ahol lé-
nyeges a tanulmányi munka segítése 
mellett még az, hogy sikerüljön való-
ban tar ta lommal megtölteni a szoba-
gyűléseket. 

A fizikai dolgozók gyermekeinek fel-
vételi előkészítésében inst ruktorként 
vesznek részt az alapszervezet tagjai . 
Ez a tevékenység folyamatos: egy is-
kolához rendszerint egy oktató tar to-
zik, aki szervezi az előkészítő foglal-
kozásokat és igyekszik összefogni az 
ezzel kapcsolatos tennivalókat. 

Beszámolt még arról a nagyon fon-
tos munkáról is, melyet a bentlakásos 
fo rmájú felvételi előkészítésen végez-
nek. A kéthetes tábor munká jában 
nagy kedvvel és odaadással vállal tak 
részt az alapszervezet tagjai. Munká-
juk eredményét bizonyítja, hogy az 
előkészítettek átlagosnál nagyobb szá-

.zalékát vették fel az egyetemre. Az 
országban minden felvételi előkészítő 
tanfolyam azt a segédjegyzetet, illetve 
példatárat használja, amelyet az a lap-
szervezet fiatal oktatói készítettek és 
sokszorosíttattak az egyetemi Xerox 
üzemben. 

— Minden, amit az alapszervezet 
munkájaként sorolhatok fel, az tu la j -
donképpen hivatásunkból adódóan is 
el kell végezni. Szeretnénk azonban 
ezzel a szervezett formával ehhez egy 
kis többletet adni. Mi is legtöbben 
ugv kerül tünk a tanszékre, hogy vala-
melyik oktatónk „kiemelt" a ipádból 
bennünket, segítséget, munkát adott 
ahhoz, hogy felléphessünk. Lehet, 
hogyha ezt senki nem csinálja, akkor 
most nem lennénk itt. 

Jó a kapcsolat jelenleg is a f iatal 
oktatók és hallgatók között. A diák-
ság bátran keresi fel őket tanulmányi 
és egyéb problémáival. Vizsgák előtt 
rendszeresen szerveznek konzultáció-
kat, ahol a szakmai kérdések mellett 
sok hasznos gyakorlati tanácsot is tud-
nak adni, hiszen sokan közülük még 
nemrég maguk is hallgatók voltak. 

. fir J Í . JB. 

Egyetemi 
napok 
Greifswaldban 

Március 31. és április 2. között ne-
gyedszer rendezte meg a greifswaldi 
Ernst-Moritz Arndt Egyetem az immá-
ron hagyományossá vált egyetemi na-
pokat, amelyekre a testvéregyetemek 
delegációit is meghívták. Három or-
szágból érkezett küldöttség: a cseh-
szlovákiai Brnoból, a litvániai Vilni-
uszból, Szegedet pedig két másodéves 
német—francia szakos hallgató (e cikk 
szerzői) képviselte. 

Nem volt véletlen az időpont meg-
választása, hiszen az NDK most készül 
a Német Szocialista Fgységpárt meg-
alakulása 25. évfordulójának megün-
neplésére és a VIII. pártkongresszusra. 
Ennek jegyében zaj lot tak le az egye-
temi napok rendezvényei is, 

A harmadik reform után 
Március 31-én délelőtt volt az ünne-

pélyes megnyitó. Számunkra igen ér-
dekes momentumot jelentett a Patyom-
kin-csoport szereplése. Tagjai egyete-
misták, akik sa já t szerzeményű, első-
sorban politikai t émá jú dalokkal lép-
tek fel. 

Délután mindhárom külföldi dele-
g á c i ó n a k közös p rogramja volt : meg-
tekintet tük az,t a kiállítást, amelynek 
anyagát a hallgatók áll í tották össze az 
egyetem II. vi lágháború utáni törté-
netéről és fejlődéséről. I t t muta t ták be 
sa já t tudományos m u n k á j u k eredmé-
nyeit is. Ezután a levéltár vezetője 
végigkísért bennünket az óvároson, 
megmuta t ta a műemlékeket és idegen-
forgalmi nevezetességeket, miközben a 
város, valamint az egyetem történeté-
vel is megismerkedhet tünk. 

Az egyetemi napok központ já t a 
szekcióülések jelentették. Azt hisszük, 
érdemes i t t néhány szót szólni a német 

felsőoktatási rendszer egy-két változá-
sáról. A harmadik főiskolai r e f o r m i n -
tézkedései a lapján az egyetemeken 
megszüntették a karokat és tanszéke-
ket, helyettük pedig szekciókat hoztak 
létre. Az ú j rendszer szorosabb kap-
csolatot biztosit a hallgatók és okta-
tók, valamint az FDJ és az egyetem 
között. 

A greifswaldi egyetemen 16 szekció 
működik. Ezek mindegyike ülést ta r -
tott, amelyen először beszámolók 
hangzottak el, m a j d ezek megvitatása 
következett. Az ülések és beszámolók 
jellemzője minden szekcióban az volt, 
hogy elsősorban általánosságban szól-
tak a szakmai és mozgalmi munka 
kapcsolatáról és módszereiről, és ke-
véshé hangsúlyozták tudományos mun-
k á j u k eddigi konkrét eredményeit . Az 
a tény is fokozta az ülések jelentősé-
gét, hogy az ápril is közepén Lipcsében 
rendezendő országos egyetemi napok 
greifswaldi küldöttei is felolvasták itt 
dolgozataikat. 

Külföldi előadók 
A külföldi delegációk tagjai — köz-

tük mi is — tar tot tak egy-egy előadást 
megfelelő szekcióülésen. 

Az utolsó napon délelőtt az egyetem 
rektorhelyettese fogadta a küldöttséget. 
A barát i beszélgetésen szó esett a 
testvéregyetemek kapcsolatainak ha-
gyományairól és ezek továbbfejleszté-
sének lehetőségeiről. 

A rektorhelyet tes megelégedéssel 
szólt a szegedi egyetemmel fennálló 
immáron 8 éves barátságról . 

Hasonló meleghangú eszmecserére 
nyílt lehetőségünk az FDJ vezetőivel, 
amelyen elsősorban az egyetem és If-
júsági szervezet együttműködésének 
problémáit vi ta t tuk meg. 

Ezenkívül megállapodást ls kötöt-
tünk. amely a „Szegedi Egyetem" és 
az Unsere Universität (a greifswaldi 
egyetemi újság) rendszeres cseréjét 
biztosítja. 

A rendezvénysorozat nagyszabású 
bállal fejeződött be. amelyen vendé-
gek és vendéglátók egyaránt jól szóra-
koztak. 

o . M. — S. M. 

Jancsó Miklós emlékünnepély 

A Jancsó Miklós-emlékérem dokumentuma 

A Szegedi Orvostudományi Egyetem 
Tanácsa az egyetem kétszeres Kossuth-
díjas volt professzora, az 1966. április 
lfi-án elhunyt dr. Jancsó Miklós aka-
démikus emlékére és . egyben a magas 
szintű tudományos munka fokozott 
elismerésére alapította a Jancsó Mik-
lós emlékérmet és jutalomdíjat . 

Dr. Jancsó Miklós 1903. április 27-én 
Kolozsváron született. Apja kiváló hí-
rű belgyógyász professzor volt. Orvosi 
tanulmányai t Szegeden végezte és már 
szigorló orvos korában kidolgozta az 
első jelentős felfedezését, a szifilisz ak-
kori legfontosabb gyógyszerének, a 
salvarsannak tanulmányozására. 1929-
ben a berlini Koch Róbert Intézetben 
a kemoterápia kuta tás módszereinek 
tanulmányozását kezdte meg. így in-
dult el azon az úton, amelyen — há-
rom évtizeden át dolgozva — ma már 
joggal klasszikusnak nevezhető ered-
ményeit elérte. A szegedi egyetemre 
1938-ban került, ahol később a Gyógy-
szertani Intézet igazgatója lett. Mun-
kásságának elismeréseképpen megvá-
lasztották a Magyar Tudományos Aka-
démia tagjának. 1948-ban és 1955-ben 
Kossuth-díjat kapott, az MTA Élettani 
Bizottságának elnöke, számos h a z a i ' é s 
külföldi tudományos bizottság tagja 
volt, valamint a Hőgves Endre és Pur -
kinje emlékérmek birtokosa) 

Április 6-án délután a Szemészeti 
Klinika tantermében rendezte meg a 
Szegedi Orvostudományi Egyetem Ta-
nácsa az idei Jancsó Miklós emlék-
ünnepélyt. 

Az ünnepségen megjelenteket dr. 
Tóth Károly tanszékvezető egvetemi 
tanár, az egyetem rektora köszöntötte, 
ma jd dr. Szekeres László tanszékveze-
tő egyetemi längs , .Ujdonaan^s xektoc-

(Kun Sándor felvétele) 

helyettes ismertette, hogy az Egyetemi 
Tudományos Bizottság javaslatára az 
Egyetemi Tanács dr. Kerpel-Frónrus 
Ödön akadémikusnak, Kossuth-díjas 
egyetemi tanárnak, a budapesti Sem-
melweis Orvostudományi Egyetem II. 
sz. Gyermekklinika igazgató profesz-
szorának ítélte oda — a homeostaticus 
zavarok kutatása terén elért nagy je-
lentőségű eredményeinek elismeréséül 
— a Jancsó Miklós emlékérmet . Ezu-
tán ismertette dr. Kerpel Fronius Ödön 
akadémikus-professzor életútját , tu-
dományos munkásságát . A professzor 
többek között a csecsemőkori sorvadás 
témakörének feldolgozásában ért el ki-
emelkedő eredményeket. Tudományos 
kutatásairól két könyvben, négy mo-
nográf iában és közel másfélszáz dol- f 
gozatban írt, emellett társszerzője még 
más számos tudományos munkának i 
is. Tizenhat külföldi tudományos tár- j 
saság tiszteletbeli, illetve levelező tag-
ja. Rendszeres előadója, több alkalom-
mal referense, sőt föreierense nemzet-
közi kongresszusoknak. ' A kitüntetette ' 
1948-ban választotta levelező tagjául 
a Magyar Tudományos Akadémia. 
1951-ben Kossuth-dí j jal tüntet ték ki. 
1966-ban megkapta a Munkaérdemrend ; 
a rany fokozatát, 1969-ben a rostocki 
orvosegyetem díszdoktorává fogadta. 
1970-ben pedig a Magyar Tudományos 
Akadémia rendes tagja lett. 

Ezután — a hagyományokhoz híven 1 
— dr. Kerpel Fronius Ödön megtar- I 
totta emlékelőadását a Koraszülöttek I 
acidosisa címmel. Az előadás után dr. I 
Tóth Károly rektor á tnyúj to t ta a Jan-
csó emlékérmet, a ki tüntetet t meleg f 
szavakkal köszönte meg a Szegedi Or- r 
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